
 

 بالاترین شمار آهوهای میاندشت
 در ۵۰ سال 

رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان جاجرم از 
رشد بی نظیر جمعیت آهوها در پناهگاه حیات وحش میاندشت 
جاجرم در سومین سال پیاپی خبر داد.  به گزارش ایسنا، احمد 
صفرزاده، اظهار کرد: نتایج سرشماری پاییزه پستانداران 
شاخص در پناهگاه حیات وحش میاندشت نشان می دهد 
جمعیت آهو ها نسبت به سال گذشته بیش از ۴۰ درصد رشد 
داشته و تعداد آنها در بالاترین آمار در ۵۰ سال اخیر است.  
او افزود: جمعیت حیات وحش میاندشت در سه سال اخیر 
رشد فزاینده ای گرفته است که در طول تاریخ حفاظت، به 
این تعداد نرسیده بود.  صفرزاده ادامه داد: پشتکار و تلاش 
محیط بانان میاندشت، حمایت های مادی و معنوی مسئولان 
و طبیعت دوستان امروز به نتیجه رسیده و سبب شده است، 
زیستگاه  گونه نادر یوزپلنگ آسیایی به لحاظ طعمه و گونه 

حمایت شده آهو در وضعیت مطلوبی باشد. 

 کانال آشوراده بازگشایی و خلیج گرگان
 احیا شد

وزیر راه و شهرسازی از بازگشایی کانال آشوراده و احیای 
خلیج گرگان خبر داد.  »مهرداد بذرپاش« با انتشار پیامی 
در شبکه های اجتماعی ضمن اعلام احیای خلیج گرگان 
با لایروبی و انتقال آب خزر، از اقدامات سازمان بنادر و 
دریانوردی در این حوزه تقدیر کرد.  وزیر راه و شهرسازی 
از جمله اثرات بازگشایی کانال آشوراده و لایروبی خلیج 
گرگان را احیای خلیج و بندر ترکمن و جلوگیری از گردوغبار 

دانست.  
به گفته بذرپاش، لایروبی خلیج گرگان افزایش کیفیت آب 
با ایجاد جریان آبی در خیزاب ها و کاهش شوری، حفظ حیات 
آبزیان پرندگان پناهگاه حیات وحش و رونق گردشگری و 
اقتصاد بومی را به دنبال دارد.  گفتنی است با این بازگشایی، 
حجمی نزدیک به ۱.۵ میلیارد مترمکعب آب از سمت دریا 
وارد خلیج خواهد شد و در حدود ۲ تا سه هفته هم ترازی 

سطح آب دریا و خلیج رخ می دهد.  
رئیس جمهور در شانزدهمین سفر استانی به گلستان 
دستور احیا و لایروبی خلیج گرگان را صادر کرد.  کانال 
آشوراده به طول ۹ کیلومتر جزئی از مهم ترین مسیر انتقال 
آب دریای خزر به خلیج گرگان بوده که آماده بازگشایی 
است و در سفر دوم رئیس جمهور به طور کامل به بهره برداری 

خواهد رسید. 

جاری شدن آب به تالاب گاوخونی 
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اصفهان از رهاسازی آب 
از سد »رودَشتیِن« واقع در شرق این استان به سمت تالاب 
بین المللی گاوخونی به منظور تامین حقابه زیست محیطی 
آن خبر داد.حسن ساسانی افزود: ذخیره موجود در سد 
انحرافی رودشتین و جریان موجود رودخانه در فاصله ۱۳۰ 
کیلومتری تالاب بین المللی گاوخونی با دبی حدود ۲۵ متر 

مکعب بر ثانیه به سمت تالاب جاری شد.
وی ادامه داد: با توجه به رطوبت بستر رودخانه در این 
نتظار می رود با دبی ثابت حدود ۲۰ متر مکعب  مسیر ا
بر ثانیه در این بازه از رودخانه، قسمتی از سهم حقابه 
زیست محیطی تالاب بین المللی گاوخونی تأمین شود. 
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اصفهان اظهار داشت: آبی 
که امروز)دیروز( رهاسازی شد پیش بینی می شود تا روز 
جمعه دهم آذر به خود تالاب برسد و نظارت و پایش مناسب 
این مسیر جهت جلوگیری از برداشت غیرمجاز آب به صورت 
شبانه روزی صورت می گیرد. ساسانی یادآور شد: سال 
گذشته با هدایت سیلاب در روزهای پایانی بهمن به سمت 
تالاب گاوخونی حدود ۱۲ میلیون مترمکعب آب موجود در 

رودخانه زاینده رود به سمت تالاب گاوخونی جریان یافت.

راهنمایی و رانندگی
از راهنمایی و رانندگی تهران درخواست دارم که جلوی 
وانت بارهایی که حمل بار غیرمجاز)میلگرد، آهن( را در 
سطح شهر دارند را بگیرند. زیرا واقعا این آهن ها و میلگردها 
خطرناک برای مردم و رانندگان دیگر هست. چند روز پیش 
بار یک نیسان که آهن بود در تونل توحید پخش زمین شده 
بود و این حادثه می تواند عواقب بسیار خطرناکی داشته باشد 

از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند. 
یاسری از تهران

باربری ها
شرکت های حمل و نقل بار برای جابه جایی وسایل خانه 
هزینه های سرسام آوری را تعیین و از مردم مطالبه می کنند. 

آیا نظارتی هم بر کار این گونه شرکت ها وجود دارد؟
طهماسبی از قائم شهر

پیشنهاد
روزنامه آرمان و بعضا روزنامه های دیگر در انعکاس بخشی 
از نظرات و مشکلات مردم همت بالایی دارند و این مهم قابل 
تقدیر و تشکر است. اما برای بهتر شدن این روند لازم است در 
صورت امکان پل ارتباطی پیام دهنده و مخاطب تقویت شود. 
ممکن است برخی از مخاطبین پیام ها اطلاع و یا برخی دیگر 
مطلع نشوند و یا اینکه گذشت زمان خاصیت پیام را کمرنگ 
نمایند علی ایحال پیشنهاد این است که مطالب و مشکلات 
مطرح شده در ستون ارتباط، همراه با یک نسخه از روزنامه 
به مخاطبین و یا سازمان ها و مراکز ذیربط همراه با یک نامه 
ارسال تا از مسائل منعکس شده اطلاع یابند و مخاطبین را 
وادار به پاسخگویی نمایند و این امر برای سایر روزنامه هایی 

که مبادرت به نظر مردم می نمایند ضروری ا ست. 
سعیدی از تهران

آرمان ملی: اینقدر که  مسئولان بهداشتی ما عدم شیوع 
ویروس تنفسی جدید در چین و انتقال آن به سایر نقاط جهان 
)همان اتفاقی که برای کووید ۱۹( رخ داد را تکذیب می کنند، خود 
مقام های چینی دست به تکذیب نزده اند. ویروسی که می گویند 
کودکان چینی را جدی تر درگیر کرده و معلوم نیست آیا هر چند 
سال یکبار باید منتظر باشیم خبر شیوع یک ویروس جدید از چین 
به همه کشورهای دنیا مخابره شود و ما به نام یک ویروس جدید 
مثل کرونا عادت کنیم و هر بار با تکرارش رعشه بر جانمان بیفتد!به 
هر صورت وزیر بهداشت گفته که جای نگرانی وجود ندارد . روز 
گذشته هم بهرام عین اللهی در حاشیه جلسه هیات دولت، گفته 
است که گزارشی درباره شیوع یک ویروس خاص در چین منتشر 
نشده؛ و البته با اینکه منتشر نشده، سازمان بهداشت جهانی در 

حال بررسی است!
عین اللهی به سراغ بیماران داخل کشور هم آمده که در موج 
جدیدی از بیماری ها بیمارستان ها و درمانگاه های کشور را شلوغ 
کرده اند و گفته: ۵ درصد از بیماران بستری شده مبتلا به کرونا و 
۹۵ درصد مبتلا به آنفلوآنزا هستند و توصیه هم کرده: افرادی که 

علائم سرماخوردگی دارند، حتما باید ماسک بزنند. 
وزیر بهداشت همچنین صحبت هایی درباره آمار سزارین 
و اینکه ۷۰ درصد زایمان های طبیعی کشور، نرمال حساب 
می شوند هم مطرح کرده و علت کمبود شیرخشک در بازار را 

هم قاچاق دانسته. 

   خطر همه گیری در کار نیست؟
در شرایط کنونی که سد محافظتی قرنطینه ها و سایر نکات و 
رعایت های ایمنی در چین شکسته شده و آن ها هم که خودشان 
کرونا با همه مصائبش را برای جهانیان به یادگار گذاشته بودند، 
دیگر رعایت نمی کردند زمینه شیوع ویروس های تنفسی جدیدی 

فراهم آمد که حالا بار دیگر نگرانی جامعه جهانی را برانگیخته. 
هرچند به گفته برخی کارشناسان »از آنجا که نتایج 
آزمایش ها به طور قطع وجود ویروس جدید را رد می کند، لزومی 
ندارد که شیوع این موج بیماری در چین، باعث نگرانی دیگر 
کشورها شود. به گفته کارشناسان، تا به امروز هیچ پاتوژن)عامل 

بیماری زا( جدیدی در این جریان کشف و شناسایی نشده؛ از 
همین رو احتمال انتقال این موج به خارج از چین ناچیز است. 
بزرگ ترین پیامد این موج بیماری احتمالاً فشار بر کادر درمان 
و سیستم بیمارستانی چین خواهد بود و خطر همه گیری در کار 
نیست.«  خبرآنلاین در گزارشی  در مورد موج مرموز ذات الریه 
کودکان در چین نوشته با این توضیح: »در حالی که ویروس های 
شناسایی شده عمدتاً چین  مبدا شیوع بیماری هستند، یک 
باکتری به نام »مایکوپلاسما« نیز در این میان در حال انتشار 
است. با توجه به اوج گرفتن آمار ابتلا به بیماری های تنفسی 
فصلی، شیوع این باکتری در چنین وضعیتی کمی شرایط را 
سخت کرده است. به عبارتی، افراد در معرض عوامل بیماری زای 
بیشتری قرار می گیرند. گزارش های جهانی نشان می دهند 
اپیدمی های مایکوپلاسما هر چند سال یک بار رخ می دهند.  
مایکوپلاسما به طور معمول باعث ذات الریه یا ایجاد نوعی عفونت  

خفیف در ریه می شود، اما ممکن است باعث بیماری جدی تر در 
برخی گروه ها، به ویژه کودکان خردسال، شود که نیاز به بستری 
شدن در بیمارستان دارند. هم چنین این باکتری می تواند 
منجر به حملات آسم، تورم مغز یا اختلال عملکرد کلیه شود، 
اما کشنده نیست. عفونت های باکتریایی به شدت فرصت طلب 
هستند و در صورت بی احتیاطی، در پی عفونت های ویروسی 
ایجاد می شوند. اگرچه ذات الریه ناشی از باکتری مایکوپلاسما 
معمولاً با آنتی بیوتیک هایی به نام ماکرولیدها درمان می شود، 
اما اتکای بیش از حد به این داروها منجر به ایجاد مقاومت در این 
پاتوژن شده است. مطالعات نشان می دهد که میزان مقاومت 
مایکوپلاسما به ماکرولیدها در پکن بین ۷۰ تا ۹۰ درصد است. 
در واقع این مقاومت دارویی، علت افزایش تعداد بستری ها 
در بیمارستان است، چرا که این باکتری می تواند روند بهبود 
عفونت را کندتر کند یا مانع از درمان فرد در خانه شود و او را 

راهی بیمارستان کند.«

   ویروس جدیدی در کار نیست
در حالی که مقامات چینی و ایرانی در حال تکذیب شیوع یک 
ویروس جدید در چین هستند و همان طور که گفتیم مشخص 
نیست اصل خبر انتشار ویروس از کجا بوده و نیز با یادآوری نحوه 
برخورد مقامات چینی با منتشرکنندگان اخبار اولیه ویروس 
کرونا، نگاهی به خبری می اندازیم که در ششم آذر ماه توسط 
خبرگزاری دولتی تسنیم منتشر شد با این مضمون که »در 
روزهای گذشته بیمارستان های چین مملو از موارد ابتلای 
کودکان به نوعی بیماری های تنفسی شده اند که علائمی مشابه 
ذات الریه دارد.« این رسانه از زبان شهنام عرشی، رئیس مرکز 
مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت گفته بود که »اخیراً 
سازمان جهانی بهداشت به چین اعلام کرده است که افزایش موارد 
بیماری های تنفسی را باید با جزئیات به این سازمان ارائه کند. 
هنوز جزئیاتی از بیماری شایع شده تنفسی در چین منتشر نشده 
است و دولت چین اعلام کرده است که برآورد اولیه نشان می دهد 
که پس از رفع محدودیت های کرونایی و کاهش رعایت پروتکل ها، 

ویروس های تنفسی در کودکان شایع شده است.«

9اجتماعی سال پنجم
شماره   1708

پنجشنبه 
1402 .09 .09
16    جمادی الاول     1445/    30    نوامبر     2023

a r m a n m e l i . i r

                       881۰۵۰۰7                 

استان ها

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

مقصر ۶۰ درصد آلایندگی 
تهران؛ وسایل نقلیه شخصی

رئیس سازمان محیط زیست گفت: ۶۰ درصد 
آلایندگی هوای تهران مربوط به صنایع متحرک 
و وسایل نقلیه شخصی است.  علی سلاجقه در 
حاشیه جلسه هیات دولت با بیان این مطلب افزود: 
در این زمینه دولت گام های بسیار خوبی برداشته 
است و دیروز خط تولید هزار اتوبوس برقی توسط 
وزیر صمت افتتاح شد که ظرفیتی بسیار عالی 
است. شهرداری هم اقدامات بسیار خوبی در حوزه 
حمل و نقل عمومی انجام داده و قرار است ۷۰۰ 

دستگاه واگن به تهران اضافه شود. 

تکذیب استفاده از سوخت مازوت 
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و بهره برداری تولید 
شرکت برق حرارتی گفت: نیروگاه های تهران 
نزدیک به ۱۰ سال است که مازوت دریافت 
نمی کنند و مازوت سوزی آن ها را قویاً تکذیب 
می کنیم.  ساناز جعفرزاده، مدیرکل دفتر 
برنامه ریزی و بهره برداری تولید شرکت برق 
حرارتی در واکنش به اظهار نظر یک عضو شورای 
شهر تهران درباره آلودگی هوای تهران ناشی 
از مازوت سوزی نیروگاه ها، گفت: اظهار نظر در 
خصوص مازوت سوزی در نیروگاه های استان 
تهران به استناد آمار مصرف و تحویل سوخت 
که ماهانه به ارگان های نظارتی نیز ارائه می شود، 

نادرست است. 

 سال 1۴8۰ جمعیت ایران 
به ۳۰ میلیون می رسد

رئیس کمیته  گروه های مردمی ستاد صیانت 
از خانواده و جوانی جمعیت خراسان رضوی بیان 
کرد: طبق آمار مشخص شده از سال ۱۴۲۵ تا 
۱۴۳۰ حدود یک سوم جمعیت ایران سالمند 
خواهد شد که عدد نگران کننده ای است.  زهرا 
سوارکار، رئیس کمیته  گروه های مردمی ستاد 
صیانت از خانواده و جوانی جمعیت خراسان 
رضوی ضمن هشدار نسبت به اینکه در آینده جزو 
پیرترین کشورهای جهان خواهیم شد، تکمیل 
ظرفیت خانه های سالمندان، نبود جوان برای 
مراقبت از کهنسالان و مسائل و مشکلات فراوان 
دیگری که دامنگیر خواهد شد را از تبعات ملموس 
این اتفاق برشمرد.  او خاطرنشان کرد: اگر با همین 
روند پیش برویم در سال ۱۴۸۰ جمعیت کشور 
به ۳۰ میلیون خواهد رسید، در حالی که نصف 
این جمعیت همه سالمند هستند. بنابراین از هم 

اکنون باید به فکر این مشکل بود. 

کنترل سارقان، الکترونیکی شد
فرمانده  انتظامی کل کشور با بیان اینکه 
درخواست توقف خودروهای شوتی در طول 
مدت  مشخص را ارائه کرده ایم، گفت:  پیشنهاد 
این درخواست ارائه شده و اگر تصویب شود نگرانی 
عمده مردم و حتی سیستم اقتصادی کشور در این 

خصوص به شدت کاهش می یابد. 
سردار احمد رضا رادان  در سفر  به چهارمحال 
و بختیاری در بدو ورود به فرودگاه شهرکرد در 
جمع خبرنگاران با انتقاد از جولان خودروهای 
شوتی در سطح جاده ها اظهار داشت:  خودروهای 
شوتی در کنار رقم زدن تصادف های خطرناک در 
سطح جاده ها به دلیل سرعت بالا و سبقت های 
غیرمجاز، اقدام به تخلف راهنمایی و رانندگی 
می کنند و آرامش را از مردم در جاده ها گرفته اند.  
اوبا بیان اینکه تکرار سرقت  مردم را رنج می دهد، 
تاکید کرد:  با هماهنگی هایی که با رئیس قوه 
قضائیه شده بنا ست  مجرمانی که تعدد سرقت 
داشتند مورد کنترل الکترونیکی قرار گیرند که 
امید می رود به این شکل در کاهش و جلوگیری از 

سرقت توفیقات خوبی داشته باشیم. 

آتش سوزی آرامگاه سعدی 
رئیس سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری شیراز گفت: آتش سوزی در محوطه 
آرامگاه سعدی به واسطه آتش گرفتن یک درخت 
کاج کهنسال و یک درخت نارنج رخ داد که به طور 
کامل مهار شده است.  به گزارش ایرنا، هادی 
عیدی پور چهارشنبه گفت: ساعت ۱۲:۴۸ دقیقه 
دیروز چهارشنبه هشتم آذرماه آتش سوزی 
درخت کاج کهنسال به سازمان آتش نشانی 
اعلام شد.  وی ادامه داد: ایستگاه ۹ آتش نشانی 
شیراز با ۲ دستگاه خودرو و ۶ نیروی آتش نشان 
به محل اعزام شدند و در کمترین زمان ممکن 
قبل از سرایت به دیگر نقاط آتش را به طور کامل 

مهار کردند. 

 انتقال ۲ شیر سفید آفریقایی
 به تهران 

سعید بحیرایی، مدیر روابط عمومی مجموعه 
باغ وحش ارم اظهار کرد: به دنبال ورود یک جفت 
شیر سفید توسط یکی از باغ وحش های داخلی از 
پارک ملی کروگر در منطقه تیمباواتی آفریقای 
جنوبی به کشور و انعقاد تفاهم نامه همکاری با 
باغ وحش ارم سبز، ۲ قلاده از موالید نسل دوم این 
شیرها به این باغ وحش منتقل شدند. وی افزود: 
این شیرهای سفید نر و ماده ۷ ماهه، در سلامت 
کامل هستند و هم اکنون در جایگاه استاندارد 
خود در باغ وحش ارم سبز به سر می برند. مدیر 
روابط عمومی مجموعه ارم ادامه داد: شیر 
سفید سویه ژنتیکی خاص و بسیار کمیاب 
از شیر است که فقط در منطقه تیمباواتی 
آفریقای جنوبی به صورت حفاظت شده، 

نگهداری می شود.

رئیس سازمان مدیریت بحران کشور: اگر مقاومت مصالح ساختمانی به ۸ ریشتر برسد، زلزله دیگر بلا نیست بلکه »پدیده« می شود

1۵ هزار »زلزله« در کشور تا   اواخر آبانماه
محمد حسن نامی در مراسم بیست و 
پنجمین مانور سراسری زلزله که با شعار 
»مدرسه ایمن و جامعه تاب آور« ساعت 
۱۰ صبح دیروز در سراسر کشور برگزار 
شد، اظهارکرد: از ۶۴ مورد مخاطره طبیعی 
و سوانح انسان ساخت، ۴۴ مورد در کشور 
ما رخ داده است که نمونه های آن سیلاب، 
زلزله، فرونشست، رانش زمین، خشکسالی 
سرمازدگی، موج سرما، موج گرما، ریزگرد 
و بیماری های اپیدمی است که از این بین 
مهم ترین مورد به لحاظ خطراتی که ایجاد 

می کند، سیلاب و زلزله است. 
او با بیان اینکه زلزله امروز یکی از مهم ترین 

مخاطرات طبیعی است، ادامه داد: سوال این 
است آیا می توانیم جامعه را در مقابل این 
مخاطره خطرناک ایمن کنیم؟ حتما می توانیم 
اما در صورتی که مقررات و ضوابط را رعایت 
کنیم.  رئیس سازمان مدیریت بحران کشور 
با بیان اینکه سالانه حدود ۱۴ هزار تا ۱۵ هزار 
زلزله در کشور داریم، توضیح داد: در برخی 
موارد خاص مثل زلزله سرپل ذهاب، در آن 
سال بیش از ۱۹ هزار زلزله در کشور به وقوع 
پیوست. امسال تا آخر آبان نیز ۱۴ هزار و ۵۰۰  
تا  ۱۴ هزار و۸۰۰ زلزله با مقیاس بزرگ و 
کوچک رخ داده است.  نامی با بیان اینکه لازمه 
ایمنی در مقابل زلزله این است که همه افراد 

جامعه و مسئولان خود را موظف بدانند که 
مقررات لازم را برای ایجاد یک جامعه ایمن 
ایجاد کنند، یادآور شد: مطالعاتی در خصوص 
۲۲۰ سال گذشته انجام شده که نشان می دهد 
در این ۲۲۰ سال که داده های ۱۴۰ سال آن به 
صورت روایت تاریخی و ۸۰ سال آن به صورت 
اسناد ژئوفیزیک است، ۱۲ زلزله بالای ۷ ریشتر 
داشتیم. آخرین آن نیز ۷.۷ ریشتر بوده است. 
این نشان می دهد اگر ساخت و سازهای کشور 
به گونه ای انجام شود که مصالح ساختمانی تا ۸ 
ریشتر مقاوم باشد، زلزله دیگر یک بلا نیست و 
یک پدیده است.  او با بیان اینکه انرژی که یک 
گسل ۴ ریشتری آزاد می کند برابر با انفجار یک 

بمب هیروشیما یا هزار تن تی ان تی است، افزود: 
زلزله بزرگ ترکیه برابر با ۱۹ بمب هیروشیما یا 
۱۹ هزار تن تی ان تی بود. وقتی در ترکیه بررسی 
کردیم که چرا این ساختمان ها فرو ریخت، 
متوجه شدیم که ترکیب بتون ها ترکیب لازم را 
نداشته است. پس اگر ما هم ساختمانی با این 
مشخصات داشتیم، نباید انتظار داشته باشیم 
که در برابر زلزله مقاوم باشند.  رئیس سازمان 
مدیریت بحران کشور در سخنان خود تاکید 
کرد: دنبال اجرای شدید مقررات در ساخت 
و سازها هستیم اما این کار نیاز به عزم عمومی 
دارد که هرفرد بداند جان و مال و خانواده خود 

را زیر چه سقفی می برد. 

وزیر بهداشت چه می گوید؟

 از سزارین تا شیرخشک  از سزارین تا شیرخشک 
و تکذیب چندبا ر ه  ویـــروس جـدید چــینیو تکذیب چندبا ر ه  ویـــروس جـدید چــینی

بهرام عین اللهی در حاشیه جلسه هیات 
دولت، گفت گزارشی درباره شیوع یک 
ویروس خاص در چین منتشر نشده؛ و البته 
با اینکه منتشر نشده، سازمان بهداشت 

جهانی در حال بررسی است!

چه کنیم از دست این چینی ها!

 ویروس جدیدی 
در کار نیست

تعداد محل های دفع پسماند در گیلان از ۲۰ به ۱۰ نقطه کاهش پیدا کرده است

مدیر سازمان پسماند استان گیلان با بیان این که روزانه بین 
۷۰۰ تا ۹۰۰ زباله وارد سایت پسماند سراوان می شود، گفت: 
با اقدامات انجام شده در سال های اخیر، در حال حاضر تمام 
زباله های تولیدی در سطح گیلان صرفا به ۱۰ نقطه انتقال 
می یابند که از این میان، ۸ نقطه کنترل شده محسوب می شوند، 

اما متاسفانه هنوز در ۲ نقطه برنامه کنترلی اجرا نمی شود.
نا در گفت وگو با خبرنگار ایلنا درباره آخرین  شهرام توا
وضعیت مدیریت زباله های تولیدی در این استان، اقدامات 
انجام شده برای بهسازی »سایت پسماند سراوان رشت« و 
بهبود وضعیت سایر مراکز دفع زباله در گیلان توضیح داد: در 
آخرین آمار رسمی اخذشده که مربوط به طرح جامع مدیریت 
پسماند استان گیلان مصوب سال ۱۳۹۸ است، میزان تولید 
زباله در سطح استان روزانه حدود ۲ هزار و ۲۰۰ تن ذکر شده 
که از این میان، حدود ۶۰۰ تا ۶۵۰ تن از آن مربوط به روستاها 
و مابقی مربوط به شهرهای گیلان است.  او افزود: با وجود ارقام 
ذکرشده در طرح جامع مدیریت پسماند گیلان که هم اکنون 
در دست بازنگری قرار دارد، پایش های میدانی چند ماه گذشته 

نشان می دهد که در حال حاضر روزانه به طور متوسط حدود 
۲ هزار تن زباله در سطح استان تولید می شود؛ البته این آمار 
در مقایسه با طرح جامع مدیریت پسماند استان، نوعی آمار 
غیررسمی به حساب می آید. همچنین برآوردها نشان می دهد 
که در ایام اوج حضور گردشگران، میزان تولید پسماند در سطح 
استان گیلان به ۲ هزار و ۵۰۰ تا ۲ هزار و ۸۰۰ تن نیز می رسد.  
این مقام مسئول در استان گیلان همچنین خاطرنشان کرد: 
در طرح جامع مدیریت پسماند گیلان، سطح استان به هفت 
پهنه تقسیم شده که بزرگترین بخش آن، پهنه شهرستان 
رشت است که روزانه حدود یک هزار و ۱۰۰ تن زباله در آن 
تولید می شود. از میزان کل پسماندهای تولیدی در این پهنه، 
حدود ۵۵۰ تا ۶۰۰ تن زباله مربوط به خود شهر رشت و مابقی 
مربوط به مناطق پیرامونی آن اعم از کوچصفهان، خشکبیجار، 

لشت نشا، صومعه سرا، فومن و... است.  
توانا در پاسخ به این سوال که در حال حاضر چه مقدار 
از پسماندهای تولیدی در سطح گیلان به صورت اصولی 
پردازش می شود و چه مقدار از زباله ها به صورت غیراصولی 

دفع می شود، توضیح داد: حدود نیمی از زباله های تولیدی 
در استان گیلان صرفا مربوط به پهنه شهرستان رشت است 
که از این میان، ۸۰۰ تن از پسماندهای این پهنه وارد کارخانه 
کمپوست رشت می شود که ۴۰۰ تن آن به صورت مناسب 
و بهینه بازیافت می شود، اما حدود ۴۰۰ تن، پس از کاهش 
بخشی از آلودگی ها، ریجکت می شود و به سایت سراوان 
انتقال می یابد.  این مقام مسئول در استان گیلان ادامه داد: 
نیم دیگر زباله های تولیدی استان مربوط به ۶ پهنه دیگر )به جز 
شهرستان رشت( است که اکنون در اغلب این پهنه ها، عمده 
زباله ها صرفا به یک نقطه مشخص هدایت می شوند؛ این در 
حالی است که تا پنج سال قبل،۲۰ نقطه در سطح استان گیلان 
وجود داشت که شهرها و روستاهای مختلف زباله های خود را در  
آن رها می کردند، ولی با اقدامات انجام شده در سال های اخیر، 
در حال حاضر تمام زباله های تولیدی در سطح گیلان صرفا به 
۱۰ نقطه انتقال می یابند که از این میان، ۸ نقطه کنترل شده 
محسوب می شوند، ولی متاسفانه هنوز در ۲ نقطه برنامه 

کنترلی اجرا نمی شود. 

ورود روزانه 7۰۰ تا ۹۰۰ تن زباله به سایت پسماند سراوان


